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 11 kwietnia przez 1,5 godziny burmistrzowie Norbert Szczepański i Jacek Wiśnicki byli do dyspozycji miesz-
kańców, odpowiadając na nurtujące ich pytania. Jak się okazało, wybór takiej formy komunikowania się przed-
stawicieli samorządowych władz z wawerskim społeczeństwem był strzałem w dziesiątkę. Informacja o możli-
wości zadawania pytań burmistrzom Wawra dotarła do ok. 10 tys. internautów, 3,5 tys. z nich śledziło przebieg 
dyskusji. Pod adresem gospodarzy dzielnicy skierowano ok. 120 pytań i komentarzy. Jak zapowiedział burmistrz 
Norbert Szczepański było to pierwszy taki czat, ale nie ostatni.     »2-3

Wznowiona budowa szkoły 
z przedszkolem w Nadwiślu
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Warto też przeczytać
Płynął 12 godzin

  Jakub Rosiński, mieszkaniec Falenicy, sportowiec uprawiający 
triathlon, wziął udział w „Otyliadzie”, największej imprezie pły-
wackiej w Polsce. W czasie regulaminowych 12 godzin przepłynął 
bez mała 25 km.         »8
Przeciwpożarowa lekcja

  Dzieci z wawerskich szkół podstawowych uczestniczyły 
w kulturotece w Radości w prezentacji przygotowanej przez 
straż, obrazującej na przykładzie modelu domku realne zagro-
żenia pożarowe.         »5

Burmistrzowie Burmistrzowie 
na czaciena czacie

Ponadto 
w numerze:
Składy nowych 
Rad Osiedli           »3
Działalność 
animatorów kultury    »4
Bezpłatne 
porady prawne           »5

 Po wielu miesiącach od cza-
su rozwiązania umowy z po-
przednim wykonawcą, który 
nie gwarantował pomyślne-
go ukończenia tej ważnej dla 
Wawra oświatowej inwestycji 
w przetargu wyłoniono nową 
fi rmę, która podjęła się tego 
zadania. 12 kwietnia została 
podpisana umowa z fi rmą Art 
Global. Ma ona 240 dni na do-
kończenie budowy.             »2
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KURIER URZĘDOWY | PIERWSZY CZAT INTERNETOWY

Mieszkańcy pytali 
– burmistrzowie odpowiadali

 Jednym z wyznaczonych celów obecnej koalicji sprawującej władzę w dzielnicy 
jest dobra komunikacja z mieszkańcami. Do narzędzi ułatwiających dotarcie do 
wawerskiego społeczeństwa, takich jak „Kurier Wawerski”, strona internetowa 
Urzędu Dzielnicy czy profi l na Facebooku, dołączony został po raz pierwszy, ale nie 
ostatni, czat internetowy członków Zarządu z mieszkańcami.

KURIER INWESTYCYJNY |MA BYĆ GOTOWY NAJPÓŹNIEJ DO 13 GRUDNIA BR.

Wznowiono budowę 
zespołu szkolno-przedszkolnego 
w Nadwiślu

 Po dłuższej przerwie wywołanej rozwiązaniem umowy z pierwotnie 
wyłonionym w przetargu wykonawcą, 12 kwietnia podpisana została 
umowa z fi rmą Art. Global Sp. z o.o., która dokończy budowę w Nadwiślu, 
przy ul. Skalnicowej, zespołu szkolno-przedszkolnego. 

Poprzedni wykonawca nie 
dotrzymywał terminów poszcze-
gólnych etapów tej ważnej dla 
mieszkańców Wawra inwestycji 
oświatowej.

Po zejściu pierwszego wyko-
nawcy z placu budowy koniecz-
ne było przeprowadzenie inwen-
taryzacji tego, co do tego czasu 
zrobiono. Budynek w czasie roz-
wiązywania umowy najbardziej 

zaawansowaną miał halę sportową. W części dydak-
tycznej mury pociągnięte były do drugiego piętra, 
powyżej którego wystawały zbrojenia. Wstawiono 
część okien. Po zakończeniu inwentaryzacji przygo-
towano i przeprowadzono nowy przetarg. 

Art Global ma na dokończenie tej inwestycji 
240 dni od dnia wejścia na teren budowy, musi ją 
zakończyć najpóźniej do 13 grudnia br. Jest fi rmą 
wawerską, cieszącą się dobrą opinią. Wybudowała 
dwie nasze kulturoteki – przy ul. Błękitnej w osie-
dlu Wawer i przy ul. Powojowej w Radości. Brała 
udział w pierwszym przetargu, ale złożyła wtedy 
ofertę o ok. 200 tys. droższą od fi rmy Żak.

Zespół szkolno-przedszkolny przy Skalnicowej 
będzie się składał z dużej hali sportowej, pięciu 
oddziałów przedszkolnych oraz z 15 oddziałów 
szkolnych, a także z mediateki.

Jest to obiekt bardzo potrzebny ze względu na 
przeciążenie dwóch placówek szkolnych – SP nr 204, 
a zwłaszcza SP nr 109 przy ul. Przygodnej w Nadwi-
ślu, gdzie dobudowany nowy pawilon tylko w pew-
nym stopniu rozwiązał problemy z zapewnieniem 
dzieciom nauki na jedną zmianę. Pięciooddziałowe 
przedszkole poprawi sytuację rodziców i pozwoli 
dzielnicy wywiązać się z obowiązku zapewnienia 
miejsca w przedszkolach wszystkim trzylatkom.
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Relację obejrzało 3,5 tys. Pod adresem gospodarzy 
dzielnicy skierowano ok. 120 pytań i komentarzy. 
Na większość z nich Norbert Szczepański i Jacek 
Wiśnicki odpowiedzieli „od ręki”, zapewniając, że 
na pozostałe odpowiedzą następnego dnia.

Zakres tematyczny poruszanych spraw i zapytań 
był bardzo szeroki, niektóre wątki się powtarzały lub 
były pokrewne, dlatego je w naszej relacji z czatu 
grupujemy.

INWESTYCJE INFRASTRUKTURALNE
Padały pytania o kanalizację i wodociągi, 
o wciąż nieutwardzone drogi i kwalifi kujące 
się do remontu (np. Celulozy – jest w planach, 
Trakt Lubelski od Klimontowskiej do Pło-
wieckiej – Zarząd rozmawia z ZDM, aby taki 
remont wykonano jak najszybciej), o progi 
zwalniające. 

Burmistrzowie zachęcali do zajrzenia na stronę 
internetową Urzędu Dzielnicy, na której umiesz-
czone są plany inwestycyjne MPWiK do 2025 r. 
Zapowiedzieli, że stworzony zostanie system map, 
na których na bieżąco nanoszone będą kolejne fazy 
inwestycji. Również drogowych i ścieżek rowe-
rowych. Zwrócili jednak uwagę, że w przypadku 

budowy sieci wodociągowych i kanalizacyjnych 
jest problem polegający na tym, że nie wszyscy chcą 
się do nich przyłączać. Z progami jest tak, że jedni 
je chcą, inni – nie. – Same progi bezpieczeństwa 
nie poprawią – uważa Norbert Szczepański – bez 
świadomości, że trzeba jeździć ostrożniej. 

POLITYKA MIESZKANIOWA
Są problemy ze starzejącymi się zasobami ko-
munalnymi. 

W ciągu trzech miesięcy udało się włodarzom 
dzielnicy dokonać przeglądu zasobu lokalowego, 
określić potrzeby inwestycyjne, lokalizacje i wy-
łączenia z eksploatacji budynków, w których ze 
względu na stan techniczny nie można zainstalować 
ekologicznego ogrzewania.

PLANY ZAGOSPODAROWANIA
Co może zrobić dzielnica, aby jej obszar miał 
miejscowe plany zagospodarpowania prze-
strzennego? 

Dzielnica nie ma bezpośredniego wpływu na 
powstawanie takich planów. Współpracuje jednak 
ze stołecznym Biurem Architektury, aby przyspie-
szyć procedowanie planów. Z braku planów tym, 
którzy chcą się budować, wydawane są warunki 
zabudowy (tzw. WZ). Dlaczego czeka się na nie 
tak długo? Ponieważ rocznie składa się w Wawrze 
około 1800 wniosków o ich wydanie. Kolejka nie 
chce się skrócić mimo zwiększenia zatrudnienia 
w Wydziale Architektury i Budownictwa, ale – jak 
mówili burmistrzowie – mają pomysł jak rozwiązać 
ten dokuczliwy problem.

OŚWIATA
Padły pytania, kiedy będzie wreszcie wznowiona 
budowa szkoły przy ul. Skalnicowej i Cykla-
menów i co dalej z rozbudową SP nr 124 oraz 
Przedszkola 110. I czy będą wyprawki dla pierw-
szoklasistów.

Podpisanie umowy na dokończenie budowy zespołu szkolno-przedszkolnego 
w Nadwiślu 

Został zorganizowany 11 kwietnia i trwał bite 
1,5 godziny. Kto był zainteresowany, zadawał pyta-
nia, można też było on-line śledzić przebieg czatu 
i czerpać wiedzę z odpowiedzi na pytania zadawane 
przez innych. – Chcemy – mówił burmistrz Norbert 
Szczepański – organizować takie czaty przynajmniej 
raz na kwartał.

 Jak się okazało, był to strzał w dziesiątkę. 
Informacja o możliwości zadawania pytań bur-
mistrzom Wawra dotarła do 10 tys. internautów. 

FOT. AM
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Burmistrzowie zobowiązali się porozmawiać na 
temat parkowania z kierownictwem ATM. Większe 
kłopoty pojawią się w związku z budową nowych 
torów kolejowych. Istniejące parkingi po wschod-
niej stronie ustąpią miejsca torom. – Będziemy 
szukać nowych lokalizacji (mówi się o parkowaniu 
na płytach przykrywających zbiorniki retencyjne 
położone w pobliżu kolejowego szlaku) i dążyć 
do tego, aby mieszkańcy dojeżdżali do stacji PKP 
rowerami.

Pytano, na jakim etapie są przygotowania do bu-
dowy tunelu pod torami kolejowymi w Falenicy, 
czy wzdłuż torów staną ekrany wygłuszające.

Tunel znajduje się w fazie projektowania, a bu-
dowany ma być po zakończeniu realizacji POW. 
Z ekranami nie jest taka prosta sprawa. Gdyby 
je zainstalowano, wytłumiłyby niewątpliwie ha-
łas powstający przy przejeżdżaniu pociągów, ale 
pojawiłoby się zjawisko odbijania od nich hałasu 
powodowanego ruchem samochodowym. To musi 
być zbadane.

BUDOWA POW
Pytano o ekrany, których ostatecznie nie przewi-
dziano na części Zbójnej Góry i przy Młodzieżo-
wym Ośrodku Socjoterapeutyczym, a także jak 
będzie wyglądało dojście uczniów do SP nr 216.

– Wystąpiliśmy do inwestora (GDDKiA) o przy-
wrócenie tych ekranów, które wypadły z projektu 
POW w wyniku oszczędności. Dojście do szkoły nr 
216 będzie się odbywać wiaduktem, gdy dotychcza-
sowa tymczasowa droga w poprzek budowy zostanie 
zlikwidowana.

  Odpowiedź brzmiała: już podpisaliśmy umowę 
z wykonawcą, który w ciągu 240 dni dokończy 
budowę szkoły w Nadwiślu. Są pieniądze na nowe 
budynki SP 124 i Przedszkola 110. – Czy będą także 
na początku nowego roku szkolnego wyprawki dla 
pierwszoklasistów? – Zobaczymy – nie przesądzał 
sprawy burmistrz Szczepański

ŚCIEŻKI ROWEROWE
Miłośników jazd rowerowych interesowało czy 
będzie przywrócona ścieżka rowerowa na ul. 
Mrówczej do Panny Wodnej, czy nastąpi remont 
ścieżki z kostki brukowej na koronie wału prze-
ciwpowodziowego, czy jest szansa na połączenie 
ścieżką rowerową Starej Miłosnej z Wawrem.

 Zainteresowani tymi tematami usłyszeli, że na 
razie nie ma planu przywrócenia ścieżki wzdłuż 
Mrówczej do Zwoleńskiej. Za stan trasy rowerowej 
na koronie wału odpowiada Zarząd Dróg Miejskich. 
– Naszym zamiarem jest stworzenie w Wawrze sieci 
ścieżek rowerowych, aby można było np. pojechać 
wzdłuż ul. Patriotów, ul. Bysławskiej, Wału Miedze-
szyńskiego, Kadetów i zamknąć taką pętlę. Chcemy, 
aby nasze ścieżki połączyły się z trasami Józefowa, 
Wesołej – wyjaśniali burmistrzowie i zapowiedzieli, 
że w czerwcu będzie gotowy schemat sieci ścieżek 
wraz etapami ich realizacji.

PARKOWANIE I INWESTYCJE KOLEJOWE
Jeden z czatowiczów pytał, kiedy rozwiązany zo-
stanie problem parkowania przy ATM, bo są dni, 
że ulice są zastawione samochodami gości tego 
studia. Pytano także o przyszłość parkowania 
przesiadkowego przy linii kolejowej.

 KURIER SAMORZĄDOWY | NAJWIĘKSZA FREKWENCJA BYŁA W FALENICY

Wybraliśmy 
nowe Rady Osiedli

 14 kwietnia mieszkańcy 12 osiedli Wawra uczestniczyli 
w wyborach do Rad Osiedli. Tę społeczną samorządową 
działalność będzie realizowało 108 osób. Największą 
frekwencję zanotowano w Falenicy – tu oddano 
431 ważnych głosów, najmniej w Nadwiślu – 63, 
a w Marysinie Północnym wybory się nie odbyły 
z braku wymaganej liczby kandydatów. Szeroka kampania 
informacyjna zaowocowała większą, ponaddwukrotnie, 
frekwencją w wyborach niż cztery lata temu.

A OTO SKŁADY NOWYCH RAD OSIEDLI 
Aleksandrów: Joanna Waligóra (104 głosy), 

Jan Frelek (99), Joanna Harasiewicz (84), Leszek 
Owczarek (80), Karol Skwit (79), Anna Bartosik 
(71), Gracjan Szczęch (59), Bartłomiej Rudzki (58), 
Rafał Owczarek (57).

Anin: Lech Pajchel (97), Tadeusz Szumowski 
(96), Agnieszka Skowrońska (82), Michał Kożu-
chowski (75), Agnieszka Cichocka (73), Marek 
Żukowski (73) Ewa Adamczyk (61), Tomasz Biczel 
(48), Iwona Kaczyńska (44).

Falenica: Bartosz Mróz (167), Marcin Pabian 
(163), Anna Łętowska-Jaroni (149) Anna Neska 
(141), Barbara Wizimirska (139), Anna Starosz-
-Garbarska (116), Czesław Biń (114), Monika We-
sołowska (106), Janusz Żukowski (104).

Las: Julian Podpora (105), Arkadiusz Kura-
nowski (89), Paweł Łasak (87), Marek Markowski 
(77), Joanna Szustek (76), Urszula Baranek-Zdunik 
(75), Karol Kozdra (65), Andrzej Pawłowski (63), 
Stanisław Rocki (63).

Marysin Południowy: Edward Kalwarczyk 
(74), Dorota Milik-Sztuka (54), Maciej Bąk (52), 

SŁUŻBA ZDROWIA
Czy można liczyć, że zostanie zbudowana przy-
chodnia zdrowia na terenie Miedzeszyna, który 
się rozbudowuje i na przedszkole?

– Zdaniem dyrektor wawerskiego ZOZ Miedze-
szyn jest zbyt małym osiedlem, w związku z tym 
budowa nowej placówki na tym terenie nie jest 
uzasadniona – przedstawili taką opinię burmistrzo-
wie. Natomiast jest szansa na wybudowanie zespołu 
przedszkolno-żłobkowego przy ul. Przewodowej.

OŚWIETLENIE
Czy jest szansa na oświetlenie lasku przy ul. 
Frenkla? Oświetlenia wymaga ul. Zagórzańska 
w Aleksandrowie.

– Zbieramy informacje o miejscach wymagają-
cych oświetlenia dla bezpieczeństwa. Powołaliśmy 
zespół, który się tym zajmuje. Utworzyliśmy z in-
nymi instytucjami Klaster Energetyczny, będziemy 
promować oszczędne źródła światła i inwestować 
w infrastrukturę energetyczną.

SMOG
Jakie są szanse na poprawę powietrza w dzielnicy?

– Mamy plan modernizacji systemów grzewczych 
w domach komunalnych, część z nich podłączymy do 
gazu, te w gorszym stanie technicznym wyłączymy 
z eksploatacji. Na korzyść zmieniły się działania 
antysmogowe – wyższe są kwoty dotacji na wy-
mianę pieców. W Urzędzie do końca roku dwa razy 
w tygodniu ekoedukatorzy doradzają mieszkańcom 
w sprawach modernizacji kotłowni. Wiele zależy od 
decyzji i świadomości ekologicznej mieszkańców.

Opr. am 

Elżbieta Tymińska (51), Olga Pasierbska (48), Ka-
zimierz Stańczyk (42), Magdalena Ryniewicz (37), 
Stefan Mikusek (35), Grzegorz Feliksiak (32).

Miedzeszyn: Henryk Rakoczy (93), Barbara 
Zalewska (73), Grażyna Machay-Blicharska (65), 
Piotr Bojanowicz (64), Barbara Miklasz (64), Ro-
bert Przepiórka (61), Jan Kowalczyk (60), Zofi a 
Orzechowska (49), Karol Mazański (47).

Międzylesie: Stanisław Gąsior (89), Maciej 
Ślęzakiewicz (89), Leszek Zdziarski (89), Leon Ty-
szuk (87), Tadeusz Jaroszewski (84), Jerzy Gołuch 
(83), Wojciech Bralczyk (80), Małgorzata Albińska-
-Frank (69), Łukasz Malczyk (64).

Nadwiśle: Wiesława Sypowicz (42), Krzysztof 
Jankowski (33), Elżbieta Nowacka (30), Dorota 
Janiak (24), Tadeusz Wierzbicki (23), Dorota Hir-
na-Wróbel (21), Juliusz Wasilewski (21), Anita 
Kopcińska (20), Krzysztof Roland Bobkiewicz (15).

Sadul: Andrzej Bereda (99), Bernard Wojcie-
chowski (81), Patryk Kruszewski (73), Joanna 
Tomala (72), Wojciech Zagrodzki (72), Katarzyna 
Kajka (69), Grażyna Sasin-Chajęcka (66), Marzena 
Kwiatkowska (65), Ewa Kosowska (62).

Wawer: Zdzisław Gójski (92), Alicja Jankow-
ska-Głasek (56), Józef Mieczysław Daniluk (55), 
Jolanta Kuligowska (45), Robert Zalewski (40), 
Piotr Wojtuniak (39), Joanna Strzelczyk (37), Da-
riusz Komorek (36), Marek Laskowski (32).

Zerzeń: Anna Rafalska (80), Jan Paweł Bryl 
(77), Paweł Rosłaniec (66), Anna Szopa Gołębiew-
ska (59), Wiktor Sierociński (55), Marcin Woźny 
(54), Krzysztof Sokołowski (53), Ryszard Sikora 
(46), Martyna Rychlak (41).

Głosowanie w osiedlu Zerzeń FOT. AM
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Zwyciężczyni w kategorii wiekowej 4-5 lat Matylda 
Kaczmarek z Przedszkola nr 85 „Leśny Zakątek”, 
przygotowana do występu przez Beatę Kałowską

KURIER KULTURALNY | ANIMATORZY O SOBIE I PROBLEMACH

„Wiosenne poruszenie” w WCK
 Wymyślają odbiegające od normy imprezy. Zabiegają o pieniądze na ich 

realizację. Poświęcają na ich organizację mnóstwo czasu. Finalizują pomysły. 
Dokumentują niemal wszystko, co robią. Na koniec piszą sążniste sprawozdania. 
Dobrze, gdy mają satysfakcję, że projekt zyskał uznanie. Kto? Animatorzy kultury. 

KURIER KULTURALNY | XXIII OGÓLNOPOLSKI 
PRZEGLĄD PIOSENKI DZIECIĘCEJ I MŁODZIEŻOWEJ

Zastów rozbrzmiewał śpiewem 
od przesłuchań po koncert galowy

Wawerskie Centrum Kultury zorganizowało spo-
tkanie zatytułowane „Wiosenne poruszenie”, do udzia-
łu w którym zaprosiło animatorów kultury ze swoich 
fi lii, wawerskich szkół, przedszkoli, organizacji po-
zarządowych – fundacji, stowarzyszeń oraz artystów 
z naszego terenu. Cel: dyskusja o działalności anima-
cyjnej, o osiągnięciach w tej pracy, ale i o problemach.

– Animatorzy – trudno sobie wyobrazić bez nich 
organizację życia kulturalnego – twierdzi dyrektor WCK 
Barbara Karniewska. To pasjonaci wspierający instytu-
cje kultury w ich działalności, pomysłodawcy i realiza-
torzy imprez, społecznicy. Wspierają WCK i jego fi lie, 
ale też samodzielnie wykorzystują posiadane zdolności 
i zainteresowania. W Wawrze takich ludzi nie brakuje. 

– WCK istnieje, aby umożliwić mieszkańcom 
uczestnictwo w kulturze. By nie musieli jeździć do 
centrum w poszukiwaniu kina, teatru, wystawy, na 
koncerty – podkreślała dyrektor Karniewska. To także 
placówka, której jednym z podstawowych celów jest 
edukacja kulturalna. I współpraca z animatorami, 
którzy podzielili się w trakcie tego spotkania swoimi 
spostrzeżeniami, uwagami. 

– Tworzymy w Kinokawiarni Stacja Falenica miejsce 
spotkań nie tylko fi lmowych czy z książką. Jesteśmy 

otwarci na różne, zewnętrzne pomysły – zapewniała 
Ewa Jaskólska. Jednym z nich są np. cykliczne spotkania 
organizowane przez Katarzynę Zdzieborską, na które 
przychodzą ludzie, by wspólnie pośpiewać, posłuchać 
interesujących opowieści, nawiązać przyjaźnie. Właści-
cielka Kinokawiarni przyznaje, że nie jest łatwo dotrzeć 
z ofertą kulturalną do młodzieży i młodych dorosłych.

Potwierdziła to spostrzeżenie Elżbieta Łysakowska ze 
SP nr 195. – Niepokojące jest to, że coraz mniej uczniów 
chce się angażować w szkolną działalność kulturalną. 

– Trzeba działać inaczej niż kiedyś – twierdzi Mag-
dalena Bajer, kierująca fi lią WCK w Aleksandrowie. – 
Nie tworzymy odgórnie programu, a miejsce wspólnoty 
mieszkańców, którzy określają, co ich interesuje.

Barbara Wizimirska wypowiadała się w imieniu 
Falenickiego Towarzystwa Kulturalnego. – Od wielu 
lat organizujemy letnie koncerty plenerowe, przygoto-
wania trwają miesiącami, gdyż trzeba zgrać terminy 
z możliwościami czasowymi artystów. Robimy kosztorys 
i okazuje się, że pieniędzy, na jakie możemy liczyć, 
jest połowa. Negocjujemy z artystami niższe stawki, 
niektóre występy odwołujemy ze szkodą dla imprezy.

Zmorą – jak się okazuje – są wymagane ewaluacje, 
sprawozdania, pochłaniające wiele cennego czasu na 
wypełnianie stosów dokumentów. – Bywa, i to wcale 
nierzadko, że projekt liczy trzy strony, a dokumen-
tacja sprawozdawcza dziesięć razy tyle – mówiono. 
Uczestnicy „Wiosennego poruszenia” uznali to jako 
zbyt biurokratyczne podejście do sprawy.

Miłym akcentem „Wiosennego poruszenia” było 
wręczenie statuetek „Prometeuszy”. 

Otrzymali je:
Barbara Wizimirska, autorka książek, głównie 

poświęconych Falenicy, sztuk teatralnych, felietonistka 
„Między Nami Aninianinami”, działaczka Falenickie-
go Towarzystwa Kulturalnego i Andrzej Rukowicz, 
autor takich projektów jak „Dotknięcie linii”, przejazdy 
zabytkowym pociągiem przez Wawer, rajdy rowe-
rowe w rocznice utworzenia kolejki wąskotorowej, 
zwiedzanie zabytkowych hal fabryki Szpotańskiego 
przed ich renowacją, za – jak to podkreślono – „ciągłe 
zaprzeczanie schematom, wiarę w ludzi i zbawczą moc 
sztuki, odwagę w przekraczaniu granic, zaangażowanie 
w popularyzację historii ludzi, miejsc oraz wydarzeń 
związanych z dzielnicą Wawer”.

am

Gdy na zachodnim odcinku ul. Lucerny w Zastowie 
w marcu i w kwietniu widać wyraźnie zwiększoną 
liczbę samochodów z rejestracją pozawarszawską, 
znak to, że w miejscowej fi lii WCK odbywa się jakaś 
ogólnopolska impreza kulturalna. 

Jest nią np. Ogólnopolski Przegląd Piosenki Dzie-
cięcej i Młodzieżowej „Rozśpiewany Wawer”. Impreza 
z wieloletnią tradycją – w tym roku była zorganizowana 
po raz XXIII.

Profesjonalne jury w składzie Beata Jankowska-
-Tzimas, Dominika Świątek-Czajkowska i Anna 
Urbanowska miało pełne ręce (a raczej uszy) roboty, 
bo ze względu na dużą liczbę uczestników solistów 
i zespołów, przesłuchania trwały godzinami.

A do Zastowa zjeżdżają młodzi piosenkarze zgła-
szający się indywidualnie, reprezentanci klubów 
i ośrodków kultury, ognisk i studiów muzycznych 
z różnych stron Polski, z małych i dużych miejsco-
wości, wiedząc, że zwycięstwo w tym przeglądzie ma 
swoją wagę. W tym roku fi lia WCK Zastów gościła 
m.in. młodych wokalistów z Kielc, Lublina, Cie-

chanowa, Garwolina, Łukowa, Nielisza, Chorzeli, 
Komorników, Wieliszewa i innych. 

14 kwietnia w siedzibie fi lii odbył się Koncert 
Galowy, na który zaproszono laureatów I i II miejsc 
w kategoriach solistów i zespołów, podczas którego 
najlepszym i wyróżnionym wręczono puchary, dyplo-
my i pamiątkowe zdjęcia z przesłuchań.

am

LAUREACI XXIII PRZEGLĄDU 
I miejsca 
Soliści: kat 4-5 lat Matylda Kaczmarek z Przed-
szkola nr 85 „Leśny Zakątek” w Międzylesiu, kat. 
6-7 lat Katarzyna Bierżyn, zgłoszenie indywidu-
alne, kat. 8-9 lat Emilia Szcześniak z Ośrodka 
Kultury w Łukowie, kat. 10 – 13 lat Aleksandra 
Bartoszczyk z Gminnego OK w Nieliszu i Natalia 
Kosmowska zgłoszenie indywidualne, mieszkanka 
Opatkowic, kat. 14 – 16 lat Aleksandra Czaplicka 
ze SP w Grajewie, kat. 17 – 20 lat Alicja Stypik 
zgłoszenie indywidualne, mieszkanka Ciechanowa, 
kat 21 lat i więcej Joanna Zimna ze Studia Muzyki 
Rozrywkowej z Lublina.
Zespoły: kat 11 – 13 lat Edyta Band Juniors z Domu 
Kultury Włochy, kat 14 – 16 lat Iskierki z Nie-
lisza i The Mints z Trele Morele Punkt Kultury 
z Warszawy, kat. 17-20 lat Nerw-Beat z ZS nr 1 
w Garwolinie.

Inne wawerskie sukcesy – wyróżnienia: 
Hanna Derewienko z WCK f. Radość, prowadzona 
przez Jerzego Ostrowskiego, Adrian Załęgowski 
ze SP nr 76 prowadzony przez Urszulę Gibas, 
Antoni i Aleksander Parzychowscy z WCK f. Za-
stów, przygotowani przez Ewę Ociepę i Katarzyna 
Sufczyńska ze Społecznego Ogniska Muzycznego 
w Radości, przygotowana przez Wandę i Krzysztofa 
Heeringów.
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KURIER PORADNICZY | W URZĘDZIE DZIELNICY

Bezpłatne porady prawne 
dla mieszkańców

 W Urzędzie Dzielnicy czynny jest punkt porad prawnych. Świadczą je adwokat 
i radca prawny osobom, których nie stać na płatną pomoc.

Obejmuje ona:
• poinformowanie o obowiązującym stanie praw-

nym oraz o przysługujących prawach i obowiąz-
kach, w tym w związku z toczącym się postępo-
waniem przygotowawczym, administracyjnym, 
sądowym lub sądowo-administracyjnym,

• wskazanie sposobu rozwiązania problemu 
prawnego,

• przygotowanie projektu pisma w tych sprawach 
z wyłączeniem pism procesowych w toczącym 
się postępowaniu przygotowawczym lub są-
dowym i pism w toczącym się postępowaniu 
sądowo-administracyjnym,

• sporządzenie projektu pisma o zwolnienie od 
kosztów sądowych lub ustanowienie pełnomoc-
nika z urzędu w różnych rodzajach postępowań.

W razie potrzeby podczas porady może być 
sporządzony wspólnie z osobą zainteresowaną 

plan wyjścia z trudnej sytuacji życiowej oraz 
wsparcie w jego realizacji na każdym etapie. 
Nieodpłatne poradnictwo obywatelskie obejmuje 
różne kategorie spraw, w tym między innymi 
kwestie zadłużeń, sprawy mieszkaniowe oraz 
problemy z zakresu ubezpieczeń społecznych. 
Nieodpłatna pomoc prawna nie obejmuje spraw 
związanych z prowadzeniem działalności gospo-
darczej, z wyjątkiem przygotowania do rozpoczę-
cia tej działalności. 

Poradnictwo obywatelskie świadczone jest 
przez Fundację Honeste Vivere od ponie-
działku do piątku w godzinach od 12 do 
16 w pokoju nr 132 przy ul. Żegańskiej 1. 
Na wizytę można umówić się telefonicznie 
pod numerem 19115 lub zapisać się za po-
średnictwem strony: https://nieodplatnapo-
mocprawna.um.warszawa .pl 

KURIER EKOLOGICZNY

Chodnik antysmogowy
W najbliższym czasie zostanie zbudowanych 

pięć chodników pochłaniających zanieczysz-
czenia z powietrza. Jeden z nich znajdzie się na 
terenie Wawra, przy ul. Bronisław Czecha od ul. 
Sejmikowej do ul. Kajki.

Miasto na nowatorskie inwestycje ( także przy 
ul. Wojska Polskiego, al. Lotników, al. Solidarno-
ści i ul. Zawodzie) przeznaczyło 5 mln zł. Płyty 
chodnikowe antysmogowe są produkowane z ce-
mentu zawierającego mikroskopijne cząsteczki 
dwutlenku tytanu. Ten dodatek sprawia, że przy 
nasłonecznieniu następuje redukcja szkodliwych 
substancji znajdujących się w powietrzu, w tym 
dwutlenku azotu. Rozłożone w ten sposób skład-
niki tracą dotychczasowe, niebezpieczne dla 
ludzkiego zdrowia właściwości. Są zmywane 
podczas deszczu. 

Przeprowadzone badania wykazały, że można 
dzięki takim chodnikom zminimalizować ok. 
30 proc. szkodliwych związków występujących 
w powietrzu. Praktycznie takie rozwiązanie jest 
sprawdzane w Warszawie od pewnego czasu. 
Chodnik antysmogowy wykonano wcześniej przy 
rondzie Ignacego Daszyńskiego. 

 KURIER EDUKACYJNY | CO GROZI POWSTANIEM POŻARU

Pożyteczna lekcja przeciwpożarowa 
 Jeśli któregoś dnia dziecko zwróciło mamie uwagę, aby nie kładła zakupów 

w papierowych lub plastikowych torbach na blacie blisko palników gazowej kuchni, 
a dziadkowi, aby nie czytał gazety zbyt blisko otwartego kominka, znak to, że 
uczestniczyło w zajęciach, jakie na temat niebezpieczeństwa pożaru prowadził 
przedstawiciel straży pożarnej z jednostki PSP w Radości.

KURIER SZKOLNY | SP NR 204

Teleturniej 1 z 10
W bibliotece SP nr 204 zorganizowano, ko-

lejny raz, szkolny Teleturniej 1 z 10. Wyłoniono 
dziesięciu uczestników konkursu z klas szóstych. 
Przygotowano regulamin dostosowany do warun-
ków szkolnych oraz ułożono 200 pytań z zakresu 
programu nauczania. Znalazły się też pytania spo-
za niego, dowcipne, wywołujące śmiech zarówno 
wśród uczestników jak i jurorów.

Każdy uczeń otrzymywał trzy szanse, którymi 
były czerwone balony. Udzielając błędnej odpo-
wiedzi tracił szansę poprzez przekłucie balonu, 
natomiast poprawna odpowiedź nagradzana była 
cukierkiem.

Z przygotowanych 200 pytań wykorzysta-
no 95. Po wielu emocjach, które towarzyszyły 
uczestnikom i nam bibliotekarzom, zwycięz-
cą Teleturnieju 1 z 10 została Daria Dzikowska 
uczennica klasy 6A. Otrzymała nagrodę książ-
kową.

Małgorzata Stasiak

Odbywały się w kulturotece przy ul. Powo-
jowej z inicjatywy delegatury w Wawrze Biura 
Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego. 
Z wykorzystaniem makiety zminiaturyzowane-
go domu w przekroju oraz fi lmowej prezentacji. 
W tym domu było wszystko: kuchnia, sypialnia, 
piwnica, łazienka, salon z kominkiem i choinką.

Gdy pan strażak, a był nim mł. asp. Marcin 
Rybski, prezentował kuchnię, na fi lmie widać 
było, jak od palnika gazowego zajmuje się torba 
z zakupami, albo jak podczas gotowania zapala 

się tłuszcz w garnku. I jak szybko ogień się 
rozprzestrzenia. Pokazane było, co się dzieje, 
gdy próbujemy zalewać taki ogień wodą i że 
skutecznym sposobem jest odcięcie dopływu 
powietrza przez nałożenie pokrywki. 

Po takiej praktycznej lekcji przeciwpożarowej 
uczniowie wiedzą, że nie wolno zasłaniać otwo-
rów wentylacyjnych w kuchniach i łazienkach, że 
nie wolno kłaść włączonej suszarki do włosów na 
brzegu wanny wypełnionej wodą, że bożonaro-
dzeniowa choinka nie powinna stać zbyt blisko 
kominka, a dziadek nie powinien palić fajki na 
kanapie, bo jeśli przyśnie, pożar gotowy.

Zobaczyły, że powstawaniu pożarów sprzyja 
nieporządek, źle zaizolowane przewody elek-
tryczne, jak szybko powstaje zadymienie. Do-
wiedziały się, jak powinny się zachować podczas 
pożaru w domu – jak najszybciej go opuścić, 
zaalarmować sąsiadów, zatelefonować pod numer 
straży pożarnej lub pod numer alarmowy 112.

Nie jest wykluczone, że po takim przeszkole-
niu będą wymagać bezpieczniejszych zachowań 
domowników.
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 KURIER KULTURALNY | W WCK WYSTĄPIŁ SIDNEY POLAK

Pełna sala na kolejnym koncercie
 Przeboje ze swojego trzeciego albumu zaprezentował wawerczykom w WCK 

na początku kwietnia Sidney Polak, któremu bardzo spodobała się nasza sala 
widowiskowa i publiczność żywo oraz 
tanecznie reagująca na jego muzykę 
i słowa piosenek. 

 KURIER KULTURALNY

Piaskowe 
przedstawienie

Duże zainteresowanie „Opowieściami z róż-
nych stron świata – młodzieżowymi nocami 
wielokulturowymi w Zastowie” spowodowało, że 
ta fi lia WCK zorganizowała spotkanie z Ukrainą. 
Atrakcją wieczoru było przedstawienie pt. „Kró-
lowa Śniegu” w wykonaniu Teatru Piaskowych 
Animacji. Zaprezentowały go artystki i animator-
ki z Ukrainy Marina Rysicz (nauczycielka Tatiany 
Galistyny, uczestniczki programu „Mam talent”) 
i Svitlana Orlova. Uczestnicy spotkania zobaczyli 
niezwykłą bajkę. Na oczach widzów powstawały 
obrazy malowane piaskiem, a towarzyszyła im 
piękna muzyka i spokojny głos lektora.

 Po przedstawieniu nie zabrakło chętnych do 
udziału w warsztatach „malowania” piaskiem. 
Tworzenie takich niecodziennych obrazów okazało 
się wielką przyjemnością. A w dalszej części wie-
czoru rywalizowano w zespołach przyrządzając 
potrawy charakterystyczne dla Ukrainy.

Olga Grądzka

 KURIER HISTORYCZNY | PROJEKT DOMU DZIENNEGO POBYTU CARITAS

Odkrywanie losów pałacu 
 Dom Dziennego Pobytu Caritas przy ul. Starczewskiej realizuje do marca 

przyszłego roku projekt patriotyczny. Będzie to odkrywanie lokalnych historii. 
Takich, jaka dotyczy przedwojennej willi – pałacu Karszo-Siedlewskiego.

Imię Sidney jest trochę mylące, gdyż artysta 
właściwie ma dwa polsko brzmiące: Jarosław 
Marek. Nie lubi go, ale pozostało mu po tym, 
jak na jakimś koncercie Muniek Staszczyk żar-
tobliwie przedstawił go jako Sidney’a Pollacka, 
amerykańskiego reżysera i aktora.

Sidney Polak jest nie tylko wokalistą. Tworzy 
muzykę (reggae, hip-hop, folk), pisze teksty pio-
senek, gra na perkusji (w zespole T. Love), jest 
producentem muzycznym, dziennikarzem radio-
wym (w radiu Roxy FM miał autorską audycję).

W 2002 r. założył zespół Sidney Polak, z któ-
rym przyjechał do Wawra. Dwa lata później 
ukazał się jego pierwszy album. I był to sukces 
gdyż w tymże 2004 r. zdobył Fryderyki jako 
kompozytor roku, autor roku i za album muzyki 
alternatywnej. Po pięciu latach wydał następny, 
a po kolejnych dziewięciu album zatytułowany 
„Trzy”. I piosenki z tego ostatniego zaprezen-
tował wawerskim melomanom, wśród których 
przeważali mieszkańcy młodzi i co najwyżej 
w średnim wieku. Piosenki i muzyka w wyko-
naniu gościa tak ich rozgrzała, że przedscenie 
zamienili w taneczny parkiet. 

am

Znajduje się w kwadracie ulic: Zatrzebie, By-
sławska, Zagrodowa i Połaniecka. I ma niezwykłą 
historię od II RP do chwili obecnej, gdy należy 
do Euro-Pol-Gazu. Otoczony wysokim murem 
jest praktycznie niedostępny. Nie wolno robić mu 
zdjęć. Leży w dwuhektarowym parku, z pięknym 
ogrodem. Budzi ciekawość nie tylko historyczną 
ale i architektoniczną. Potocznie nazywany jest 
„pałacykiem Gudzowatego”. O tym, co kryje się 
wewnątrz, można dowiedzieć się z prospektu 
Euro-Pol-Gazu.

 Nazwa pałacu Mon Plesir czyli Moja Rozko-
szy jest pamiątką uczuć senatora II RP Tadeusza 
Karszo-Siedlewskiego do primabaleriny Olgi 
Sławskiej-Lipczyńskiej. W tym pałacyku ostat-
nie przemówienie do narodu wygłosił prezydent 
Ignacy Mościcki. W czasie okupacji niemieckiej 

mieszkał w nim gubernator dystryktu warszaw-
skiego Ludwig Fischer. Po wojnie budynek był 
użytkowany przez Urząd Bezpieczeństwa.

 Po przebudowaniu pełni funkcję ośrodka 
konferencyjno-szkoleniowego. Jest miejscem 
spotkań biznesowych, konferencji i narad. 
Mieszczący się na pierwszym piętrze prze-
stronny taras i hol z kominkiem sprzyjają ka-
meralnym spotkaniom. Przy głównej bramie 
znajduje się dwukondygnacyjny budynek sty-
lem nawiązujący do architektury pałacu. Ten 
pałac zawsze był tajemniczy. Telefony były 
zastrzeżone. Działy się w nim zarówno rzeczy 
piękne, jak i okrutne. Na razie tyle o nim. Re-
alizatorzy projektu będą bardziej szczegółowo 
odkrywać jego historię.

 KURIER PRZEDSZKOLNY | DZIECI I PERSONEL

Poznali 
zasady ratownictwa

 Przedszkole nr 84 gościło ratowników 
medycznych. Dzieci oraz personel uczyli się 
postępowania, gdy w pobliżu ktoś nagle zostaje 
poszkodowany. 
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Poznawaliśmy zasady prawidłowego wzy-
wania pomocy, uczyliśmy się jak ułożyć po-
szkodowanego w bezpiecznej pozycji bocznej, 
ułatwiającej oddychanie do czasu przybycia 

profesjonalnych służb ratowniczych. Poznali-
śmy także zasady postępowania w przypadku 
zadławienia i zachłyśnięcia. 

Zaletą spotkania były zajęcia praktyczne. 
Dzieciom ze starszych grup zaprezentowano 
obsługę defi brylatora, który dzieci wykorzystały 
na fantomie. Nie miały problemów w odgry-
waniu akcji ratunkowej. W drugim spotkaniu 
wziął udział personel przedszkola, ćwicząc np. 
udzielanie pomocy zadławionej osobie dorosłej 
i dziecku.

Szkolili nas wolontariusze działający w gru-
pie „Medycy na ulicy”, którzy na co dzień nio-
są pomoc medyczną i psychologiczną osobom 
bezdomnym i uzależnionym. Otrzymali „Pozy-
tywkę” – wyróżnienie od TVN dla tych, którzy 
swoim optymizmem i energią dzielą się z innymi 
oraz służą wsparciem i pomocą. Zajęcia zostały 
zorganizowane z inicjatywy taty Piotrusia z grupy 
„Zajączki”. 

Agata Pyrgies
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 KURIER KULTURALNY | BUDOWA TRZECIEJ KULTUROTEKI NA FINISZU

Happening 
w oczekiwaniu na otwarcie

 Aktorzy Teatru Falenica w szykownych strojach pozowali wspólnie z dyrektor WCK 
Barbarą Karniewską do zdjęć na tle surowych wciąż murów, na niewykończonych 
schodach. Kierownik fi lii Falenica WCK Magdalena Magrzyk w takiej scenerii wystawiła 
swoje obrazy. Dyrektor 
Biblioteki Publicznej 
Jacek Czarnowski na murku 
ustawił kilka książek. 
W ramach happeningu.

Happeningu na budowie kul-
turoteki w Falenicy, która już zy-
skała elewacje, ale w środku było 
jeszcze wiele do zrobienia. A jak 
wiadomo, najżmudniejsza jest 
wykończeniówka. Widać jednak 
było przestrzenie, zagospodaro-
wywane okiem wyobraźni przez 
pracowników i artystów falenickiej fi lii WCK. 

Happening zorganizowano z niecierpliwości, bo 
budowa jeszcze trwa, a chciałoby się jak najszybciej 
objąć we władanie tak nowoczesny obiekt, na miarę 
XXI w., po latach twórczej pracy w niezbyt sprzy-
jających, piwnicznych warunkach w budynku przy 
ul. Włókienniczej. A jeśli tam powstawały ambitne 
projekty, nie tylko teatralne, ale także edukacyjne, 
warsztatowe, to można być pewnym, że w tym 

nowym obiekcie będzie jeszcze 
ciekawiej, z racji potencjału, jaki 
zespół fi lii gwarantuje.

Przyglądający się aktorskim 
przymiarkom do nowych wa-
runków pracownicy budowlani 
zapewniali, że zakończą prace 
w terminie.
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 KURIER SENIORALNY | WERNISAŻ ELEONORY JAKUBIAK

Maluje nawet łyżeczką
 Kilkadziesiąt osób przyszło na otwarcie wystawy malarstwa Eleonory Jakubiak, która jest 

uczestniczką zajęć organizowanych przez wawerski OPS w kulturotece przy ul. Błękitnej.

Artystka – amatorka jest emerytką. Pochodzi 
z Ukrainy, 40 lat temu przyjechała do Polski. Pra-
cowała jako nauczycielka, m.in. była germanistką 
w SP nr 86 przy ul. Korynckiej i XXVI LO przy 
ul. Alpejskiej.

O tym, że może mieć talent malarski dowiedziała 
się w wieku kilku lat, gdy narysowała dziadka. 
Później robiła portrety Polakom pracującym przy 
budowie rurociągu „Przyjaźni”, gdzie poznała przy-
szłego męża. A więc – mówi – maluje od zawsze. 

Na wystawie zaprezentowała ponad 20 prac. To 
jej pierwsza taka ekspozycja, nie licząc kilkuobra-
zowej wystawy w szkole. Na jej płótnach są pejzaże 
(uwidoczniła miejsce przy wawerskim kanałku) 
kwiaty (maki, kwiaty z ogrodu). Bardzo często, np. 
podczas wycieczek, fotografuje miejsce, które ją 
szczególnie urzekło i przenosi na płótno. Używa pa-
steli, maluje farbami akrylowymi. I stosuje zaskakują-
ce techniki. Maluje rozprowadzając farby… łyżeczką, 
używa do tego celu… patyczków do uszu, szpachelek, 
oczywiście pędzli, ale także plastikowych rurek do 

napojów, którymi…wydmuchując powietrze, roz-
prowadza płynną farbę tworzącą kolorowe plamy.

Potrafi  robić kopie znanych artystów, wierne lub 
zainspirowane oryginałami. Wystawiła „Tancerki” 
Degasa, jeden z obrazów Klimta, przedstawiający 
kobietę, pochwaliła się cyklem obrazów malarza 
Moro, które zrobione na zamówienie, powędrowały 
zdobić ściany willi w Hiszpanii.

Artystyczny nastrój wernisażu podkreślił, grając 
na pianinie, Sylwester Chodecki.
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KURIER PRZEDSZKOLNY 
| RODZICIELSKIE PRZEKAZY

Muzyk to talent 
czy zawód 

Mając talent, zawód muzyka można wykonywać 
z pasją. Bez pasji byłby fuszerką. Zgodziłby się 
z tym zapewne sam Stanisław Moniuszko. Rok 
2019 Sejm ustanowił Rokiem Moniuszki z okazji 
200. rocznicy jego urodzin.

Od kilkunastu lat w Przedszkolu nr 84, rodzice, 
chcąc zaangażować się w życie tej placówki, opo-
wiadają o swoich zawodach i hobby, dostarczając 
dzieciom wiele informacji, ciekawostek i atrakcji. 
Właśnie pasją do dźwięków, do gry na instrumen-
tach, do czerpania radości ze słuchania i tworzenia 
muzyki zarazili przedszkolaków w „Promyku” 
paniKinga i pan Michał, niezwykli goście, którzy 
pokazali nam, że łatwiej realizować swoje pasje 
wspierając siebie nawzajem. Tę postawę przekazują 
swoim dzieciom. 

„Promykowe” przedszkolaki miały możliwość 
porównać brzmienie gitar, odróżniając gitary aku-
styczne od elektrycznych, kojarzyły ich dźwięki 
z odgłosami otoczenia, odwoływały sie do swoich 
doświadczeń. Muzyka tworzona na żywo sprawiła, 
że dzieci spontanicznie wyrażały pozytywne emocje 
podczas całej prezentacji, przy czym same mogły 
być jej częścią współpracując z kolegami podczas 
gry zespołowej na instrumentach pod okiem fa-
chowca. Najbardziej przypadły im do gustu gitara 
basowa i ukulele. Na pytanie, czy wiedzą co to jest 
bas, zgodnie stwierdziły, że to autobus po angiel-
sku... Po tym spotkaniu do ich słownika weszły 
takie pojęcia jak wzmacniacz, gryf, zasilanie, próg, 
struny, brzmienie, pudło rezonansowe czy kostka, 
i po polsku poznały znaczenie słowa bas. 
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 KURIER SPORTOWY 
| JAKUB ROSIŃSKI POKONAŁ KOLEJNĄ BARIERĘ WYTRZYMAŁOŚCIOWĄ

Dwanaście godzin pływania, 
istne szaleństwo

 Prawie 25 km przepłynął w ciągu 12 godzin na basenie w Rypinie mieszkaniec 
Falenicy Jakub Rosiński podczas VI edycji Ogólnopolskiego Nocnego Maratonu 
Pływackiego „Otyliada” – największej pływackiej imprezy w Polsce.

 KURIER KRÓTKO

Skatepark już czynny
Po zakończeniu sezonu lodowego, czynny jest pro-

fesjonalnie urządzony skatepark w budynku pływalni 
OSiR przy ul. V Poprzecznej w Aninie. W dniu otwar-
cia nie brakowało atrakcji. Malowano graffi ti, była dla 
najmłodszych zabawa z DJ, warsztaty rolkarskie, na-
uka jazdy na desce, gry i zawody z nagrodami, slalom 
na rolkach na czas. Skatepark czynny jest codziennie 
w godz. 9 – 21. Przypominamy, że ze względu na 
bezpieczeństwo konieczne jest posiadanie kasku.

Korzystajmy z tężni
Z nadejściem wiosny uruchomiono dwie wawer-

skie tężnie solankowe. Wyższe niż zimą temperatury 
uwalniają korzystne dla układu oddechowego drobne 
cząstki solanki sprowadzanej z Ciechocinka. Jedna 
z tężni znajduje się na terenie obiektu sportowego 
„Syrenka” przy ul. Starego Doktora w Marysinie 
Wawerskim, a druga obok placu zabaw w pobliżu 
pływalni OSiR w Aninie.

Dwujęzyczny Dzień Otwarty 
SP nr 140 w Radości w roku szkolnym 2019/2020 

zaprasza uczniów klas VII do oddziału dwujęzyczne-
go z j. angielskim jako drugim językiem nauczania. Jej 
absolwenci osiągali maksymalne wyniki w językowej 
części egzaminu gimnazjalnego, byli laureatami kon-
kursów przedmiotowych. Szkoła gwarantuje m.in. 
zwiększoną liczbę godzin j. angielskiego, nauczanie 
dwujęzyczne wybranych przedmiotów, cotygodnio-
we warsztaty z native speakerami z USA, edukację 
w szkołach językowych za granicą (Malta, W. Bry-
tania i Hiszpania). Dzień Otwarty 8 maja o godz. 18, 
ul. Wilgi 19.

KURIER SPORTOWY | ZWYCIĘŻYŁ INICJATOR POLA W WAWRZE

Pierwsza tak duża impreza w disc golfie
 Zimowy Puchar Disc Golf Warszawa, rozgrywany na polu w lesie u zbiegu 

ul. Trakt Lubelski i Lucerny zakończony.

Jakub był drugi i jednym z dwóch pływaków, którzy 
wytrwali w wodzie przez najdłuższy regulaminowy 
czas na rypińskiej pływalni, a rywalizowali w gronie 

64 zawodników. Lepszym od niego okazał się rywal, 
który w tym czasie przepłynął 36 km.

W tej ogólnopolskiej imprezie, zorganizowanej 
jednocześnie na 47 basenach, wzięło udział 2624 
pływaków w wieku od 2 do 90 lat. Zwycięzcą został 
krakowianin, który w Chrzanowie w ciągu 12 godzin 
przepłynął 51,74 km.

– Przygotowywałem się do tych zawodów, traktując 
trening i „Otyliadę” jako przygotowanie do zawodów 
triathlonowych. Ale przegapiłem termin zgłoszeń w War-
szawie i musiałem znaleźć inną pływalnię. Mogłem 
wybrać Łódź lub Łuków, jako najbliższe Warszawy, ale 
zdecydowałem się na Rypin, bo obiekt w tym mieście 
najbardziej mi się podobał. Po fakcie żałowałem, gdyż 
okazało się, że woda w basenie miała 24 – 25 stopni 
C, a trenowałem przy temperaturach o 4 – 5 stopni 

wyższych. To się odbiło na organizmie – opowiada 
o perypetiach startowych Jakub. 

Płynął, tzw. ekonomicznym kraulem, na torze 
dzielonym początkowo do spółki z siedmioma konku-
rentami, wyznaczając sobie w myślach kolejne cele: 
przepłynięcie 3,8 km – dystansu pływackiego Iron 
Mana, później 8 km, czyli odległości, jaką w ub.r. 
pokonał przepływając Zalew Wiślany. 

Po czterech godzinach pojawił się pierwszy kryzys, 
szczękał zębami z zimna, ratował się gorącym rosołem 
i pomidorówką. Korzystał z dopuszczalnych przerw na 
wzięcie gorącego prysznica, co godzinę po pół minuty, 
minutę. Miało to i minusy, po prostu traciło się czas.

Drugi kryzys nastąpił na 11. kilometrze. Zbun-
tował się żołądek, musiał odstawić jedzenie i picie. 
Największy rywal też miał kłopoty, w połowie czasu 
Jakub poratował go swoim preparatem magnezowym, 
przeciwdziałającym skurczom. Jakub do 12. godziny 
dopłyną „na oparach”, pokonał 24 km 450 m, a ten 
wynik dał mu 126 miejsce w gronie ponad 2,6 tys. 
pływackich nocnych maratończyków.

Płynął dla siebie, aby lepiej wypaść w triathlonach 
na krótszych w tym roku dystansach i poprawić wy-
trzymałość szybkościową przed kwalifi kacjami do 
Mistrzostw Świata. Płynął też dla Maksa, małego 
mieszkańca Karczewa, podopiecznego Fundacji „Dru-
żyna Błażeja”, który choruje na rzadką, ale kosztowną 
w leczeniu chorobę. Spotkał się z chłopcem przed za-
wodami, apeluje na swoim profi lu Fb o jego wsparcie. 

Andrzej Murat

Zakończona została impreza, na którą złożyło 
się 10 zawodów rozgrywanych co dwa tygodnie 
w trudnych jesienno-zimowych warunkach od 
listopada ub.r. Był to poważny test tego nowego, 
18-dołkowego pola, tak potrzebnego w Warsza-
wie, co potwierdziło zainteresowanie. A udział 
w tym zimowym pucharze wzięli zawodnicy 
z innych regionów Polski, także z zagranicy, 
ostatnio z Ukrainy. Jeden z nich Alexeev Bodyk 
zaprosił polskich kolegów na imprezę do Łucka.

Zimowe zawody rozegrano w kategoriach 
Open, Kobiet, Juniorów i Masters (dla weteranów).

W kategorii Open bezapelacyjnie zwyciężył 
Paweł Kowalczyk z Wawra, który zgromadził 
790 pkt. To człowiek, który potrafi ł przekonać 
poprzednie samorządowe władze dzielnicy do 
zorganizowania miejsca do uprawiania tej cie-
kawej dyscypliny sportowej. Że jest interesująca, 
przekonał się na własnej skórze pracownik Wy-
działy Kultury, Promocji i Sportu Jacek Sadom-
ski. Zadebiutował, a mimo to zajął w Open (nie 
uczestnicząc z powodu choroby we wszystkich 
zawodach) 31 miejsce na ponad 40 sklasyfi kowa-
nych zawodników, a w Masters – 4.

W zawodach startowały rodziny, na listach 
uczestników powtarzały się nazwiska Mamajów, 
Onikki-Górskich, Kowalskich, Walczaków, Zie-
mińskich, Makinen.

WYNIKI
Open: 1. Paweł Kowalczyk – 790 pkt, 

2. Michał Jarosz – 762 pkt, 
3. Wojciech Starzewski – 751 pkt.

Kobiety: 1. Maria Onikki-Górska – 521 pkt, 
2. Agata Mamaj – 306 pkt, 
3. Dominika Kielczyk – 170 pkt.

Juniorzy: 1.Weronika Ziemińska – 150 pkt,
2. Szymona Walczak – 133 pkt, 
3. Oliwia Mamaj – 125 pkt.

Masters: 1. Piotr Kołodziejski – 334 pkt, 
2. Adam Campbell – 150 pkt, 
3. Bartosz Mocek – 75 pkt.

Najlepsza trójka zawodników, sklasyfi kowana w katego-
rii Open. W środku zwycięzca Paweł Kowalczyk, dzięki 
któremu powstało pole do gry w Disc Golfa na terenie 
Wawra FOT. DG


